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Aktivita: Životnost a neživotnost podstatných jmen rodu mužského

Ročník: 2. stupeň ZŠ

Téma: Určování životnosti a neživotnosti podstatných jmen rodu mužského

Klíčová slova: podstatná jména, životnost, neživotnost, mužský rod

Pomůcky: prezentace, tabulka vzorů podst. jm. r. m. s vynechanými slovy, 2x7 obálek s úkoly pro skupiny, odměna - poznámky z hodiny
Stručný popis průběhu činnosti: Přednesu žákům stručně výklad o tématu (uvedeno v prezentaci). Poté žáky rozdělím do dvou skupin, každá skupina dostane tabulku vzorů podst. jm. r. m. s vynechanými slovy. Jejich úkolem je doplnit chybějící tvary slov, po vyplnění si zkontrolují tabulku podle prezentace. Poté vysvětlím další činnost - soutěž s obálkami. Vítězná skupina dostane jako odměnu kompletní poznámky z hodiny, druhá skupina dostane poznámky s vynechanými místy, která si musí doplnit.
Průběh činnosti:

1) Učitel přednese žákům stručně výklad. Během výkladu navazuje kontakt s žáky, ptá se jich na otázky z prezentace.
2) Poté učitel žáky rozdělí do dvou skupin. Každá skupina dostane tabulku vzorů podst. jm. r. m. s vynechanými slovy. Jejich úkolem je doplnit chybějící tvary slov, po vyplnění si zkontrolují tabulku podle prezentace.
3) Následuje soutěž s obálkami. Nejprve učitel skupinám přidělí místo, na kterém budou pracovat. Místa musí být v přibližně stejné vzdálenosti od místa, kde bude stát učitel. Instrukce k žákům: Každá skupina dostane jednu obálku. V obálce je úkol, který musíte vyřešit, abyste se dostali dál. Až budete mít úkol vyřešený, jeden zástupce ze skupiny mi úkol přinese a já ho zkontroluji. Pokud bude úkol vyřešený špatně, musíte ho opravit. Pokud bude úkol vyřešený dobře, dostanete další obálku s úkolem. Vítězná skupina dostane odměnu.

4) Závěrečné zhodnocení: Vítězná skupina pracovala rychleji a přesněji, proto dostane kompletní zápisky z dnešní hodiny. Druhá skupina pracovala o něco pomaleji. Zápisky z hodiny dostane také, jsou v nich ale vynechané informace, které si musíte doplnit.

Zdroj: Čerpala jsem z publikace Marie Čechové a Vlastimila Styblíka
 a použila jsem upravenou metodu Třináct komnat z publikace R. Čapka
.
Tabulka vzorů podstatných jmen rodu mužského s vynechanými tvary

	Jednotné číslo
	PÁN (živ.)
	HRAD (neživ.)
	MUŽ (živ.)
	STROJ (neživ.)
	PŘEDSEDA (živ.)
	SOUDCE (živ.)

	1. PÁD
	Pán
	
	Muž
	
	Předseda
	Soudce

	2. PÁD
	
	Hradu
	Muže
	
	Předsedy
	

	3. PÁD
	Pánovi, pánu
	
	Muži, mužovi
	Stroji
	
	Soudci, soudcovi

	4. PÁD
	Pána
	
	Muže
	
	Předsedu
	

	5. PÁD
	Pane!
	Hrade!
	
	Stroji!
	
	

	6. PÁD
	Pánovi, pánu
	Hradu, hradě
	Muži, mužovi
	Stroji
	
	Soudci, soudcovi

	7. PÁD
	
	Hradem
	
	Strojem
	Předsedou
	


Otázky do obálek (vč. odpovědí)
1. Napište odpovědi na otázky:

U kterého rodu podstatných jmen určujeme životnost? 

· u mužského

Kde se v českém jazyce projevuje životnost?

· Projevuje se při výběru koncovek u podstatných jmen mužského rodu.
Proč je pro nás důležité, jakou životnost mají podstatná jména rodu mužského? 

· Životností/neživotností se řídí forma shodných přídavných jmen (rychlí muži/rychlé stroje), přísudku (muži jezdili/stroje jezdily), zájmen (tito muži/tyto hrady).
2. Jak se gramaticky odlišují životná a neživotná podstatná jména, jak je poznáme?

· Životná podstatná jména mají odlišné tvary v 1. a 4. pádě (kromě vzoru soudce), neživotná podstatná jména mají v 1. a 4. pádě tvary stejné.
3. Napište alespoň 3 podstatná jména rodu mužského, která: 

a) jsou v reálném životě „živá“, ale z gramatického hlediska je řadíme mezi neživotná podstatná jména

a. strom, keř, dobytek

b) jsou v reálném životě „neživá“, ale z gramatického hlediska je řadíme mezi životná podstatná jména

a. sněhulák, strašák, kostlivec, nebožtík
4. Napište alespoň 4 dvojice podstatných jmen, u kterých můžeme používat koncovky životné i neživotné. Tato podstatná jména uveďte v 1. p. mn. č.
- ledoborce/ledoborci, uzenáči/uzenáče, bacili/bacily, slanečky/slanečci

4. K následujícím podstatným jménům rodu mužského napište, zda jsou životná nebo neživotná.
chlapec - životný
klavírista - životný
lékař - životný
polštář - neživotný
míč - neživotný
strom - neživotný
jelen - životný
krb - neživotný
obraz - neživotný
soused - životný
5. K následujícím podstatným jménům rodu mužského přiřaďte správně životnost a vzor, podle kterého přídavné jméno určujeme.

Ke každému slovu přiřaďte jednu variantu z pravého sloupce.
1a/e/g, 2d/f, 3a/e/g, 4b/h, 5c, 6a/e/g

1. sněhulák 



a) životný, vzor pán


2. tank 



b) životný, vzor muž

3. pes 




c) neživotný, vzor stroj

4. učitel



d) neživotný, vzor hrad

5. koberec



e) životný, vzor pán

6. holub



f) neživotný, vzor hrad






g) životný, vzor pán






h) životný, vzor muž

7. V následujících případech jsou použité životné koncovky u podstatných jmen neživotných. Zamyslete se a napište, z jakého důvodu jsou zde použity životné koncovky.

vstřelit góla, sníst buřta, vypnout mobila

· Jedná se o expresivní vyjádření.

Odměna pro první skupinu: Kompletní poznámky
ŽIVOTNOST A NEŽIVOTNOST PODSTATNÝCH JMEN

· životnost určujeme u podstatných jmen rodu mužského
· Proč je důležité určovat životnost/neživotnost? - Životností či neživotností se řídí forma shodných přídavných jmen (rychlí muži/rychlé stroje), přísudku (muži jezdili/stroje jezdily), zájmen (tito muži/tyto hrady).

· Jak se projevuje v ČJ životnost? - Projevuje se při výběru koncovek u podstatných jmen mužského rodu.

Jak poznáme, že je podstatné jméno rodu mužského životné?

ŽIVOTNÁ podstatná jména:

· mají ve 4. pádě jednotného čísla odlišnou podobu od prvního pádu: pán - pána, muž - muže, předseda - předsedu ( výjimku tvoří vzor soudce, ten má v 1. i 4. pádě jednotného čísla stejný tvar

· odlišnou podobu mají životná podstatná jména také v 1. pádě množného čísla

Jak poznáme, že je podstatné jméno rodu mužského neživotné?

NEŽIVOTNÁ podstatná jména:

· mají ve 4. pádě jednotného i množného čísla stejnou podobu jako v 1. pádě

Gramatická životnost vs. reálná „živost“
· životnost je gramatická kategorie a nemusí být vždy stejná jako „životnost“ reálná

· mezi neživotná podstatná jména patří např. strom, ačkoliv roste, žije

· mezi životná podstatná jména patří např. strašák, ačkoliv je to věc, která nežije

· specifická podstatná jména: rodič, kůň - jsou životná, ale v 1. a 5. p. mn. č. mají jako základní podoby neživotné (rodiče, koně)

Použití koncovek životných i neživotných

U některých podstatných jmen, která označují neživé věci, můžeme používat koncovky životné i neživotné

· podstatná jména r. mužského s příponou –tel, -ec: v 1. p. mn. č. ledoborce/ledoborci, ukazatelé/ukazatele

· uzenáče/uzenáči, slanečky/slanečci, bacili/bacily

· u těchto podstatných jmen závisí shoda na tom, jaký tvar použijeme

· bacili nakazili/bacily nakazily

Odměna pro druhou skupinu - poznámky, do kterých je potřeba informace doplnit
ŽIVOTNOST A NEŽIVOTNOST PODSTATNÝCH JMEN

· životnost určujeme u podstatných jmen rodu …………………………………………
· Proč je důležité určovat životnost/neživotnost? - Životností či neživotností se řídí forma shodných přídavných jmen (rychlí muži/rychlé stroje), přísudku (muži jezdili/stroje jezdily), zájmen (tito muži/tyto hrady).

· Jak se projevuje v ČJ životnost? - Projevuje se při výběru koncovek u podstatných jmen mužského rodu.

Jak poznáme, že je podstatné jméno rodu mužského životné?

ŽIVOTNÁ podstatná jména:

· mají ve 4. pádě jednotného čísla …………………………………. podobu od prvního pádu: pán - pána, muž - muže, předseda - předsedu ( výjimku tvoří vzor soudce, ten má v 1. i 4. pádě jednotného čísla stejný tvar

· odlišnou podobu mají životná podstatná jména také v 1. pádě množného čísla

Jak poznáme, že je podstatné jméno rodu mužského neživotné?

NEŽIVOTNÁ podstatná jména:

· mají ve 4. pádě jednotného i množného čísla stejnou podobu jako v 1. pádě

Gramatická životnost vs. reálná „živost“
· životnost je gramatická kategorie a nemusí být vždy stejná jako „životnost“ reálná

· mezi neživotná podstatná jména patří např. ……………………………………….

· mezi životná podstatná jména patří např. ………………………………………………..

· specifická podstatná jména: rodič, kůň - jsou životná, ale v 1. a 5. p. mn. č. mají jako základní podoby neživotné (rodiče, koně)

Použití koncovek životných i neživotných

U některých podstatných jmen, která označují neživé věci, můžeme používat koncovky životné i neživotné

· podstatná jména r. mužského s příponou –tel, -ec: v 1. p. mn. č. ledoborce/ledoborci, ukazatelé/ukazatele

· uzenáče/uzenáči, slanečky/slanečci, bacili/bacily

· u těchto podstatných jmen závisí shoda na tom, jaký tvar použijeme

· bacili nakazil……./bacily nakazil…….
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